
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

4ο ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ ΚΟΡΥΔΑΛΛΟΥ Τεύχος 4–2020- ΑΝΟΙΞΙΑΤΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ  

  

1. Το βιβλίο του 

μήνα………………………..σελ.1 

2. Συνέντευξη από τον 

πρώτο Έλληνα 

αστροναύτη, Αύγουστο 

Πανταζίδη………..….σελ. 2 

3. Έθιμα του Πάσχα 

……………………………σελ. 10 

4. Οδηγίες προστασίας 

από τον covid-19 

………………………….σελ . 11 

5. Αφιέρωμα στον 

Γιάννη Αντετοκούμπο 

……………………………..σελ. 12 

6. Συμβουλές για να 

μειώσουμε το πλαστικό 

στον πλανήτη 

μας……………………….σελ . 13 

7. Τα ανέκδοτα του 

Αλέξανδρου…….….σελ. 13 

8. Μια ιστορία 

βασισμένη στον πίνακα 

«Έναστρη Νύχτα» του 

Βίνσεντ Βαν 

Γκογκ……..………..….σελ. 14 

9. Ευχαριστίες……σελ. 15 
 

   Προσθέστε ένα  
σημαντικό θέμα από τη ζωή 

της  
 

Περιεχόμενα 

τεύχους 

Ο φοβερός μας φίλος από την Α Δημοτικού, ο Αλέξανδρος, διάβασε ένα 
τρομερό βιβλίο αυτόν τον μήνα και μας το προτείνει!!! Το βιβλίο αφορά 40 
επιστήμονες που άλλαξαν τον κόσμο μας!!! Δες παρακάτω πως αξιολόγησε ο 
Αλέξανδρος το βιβλίο και, αααααν σου αρέσει και εσένα να μαθαίνεις για τόσο 
σπουδαίους ανθρώπους, διάβασέ το και εσύ!!  
 

ΒΙΒΛΙΟ ΤΟΥ ΜΗΝΑ: ΕΠΙΣΤΗΜΕΣ- 40 ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΕΣ ΠΟΥ ΑΛΛΑΞΑΝ ΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ 
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Στις 15 Μαΐου, ημέρα Παρασκευή και εν μέσω καραντίνας και κλειστών σχολείων, είχαμε την χαρά και 
την τιμή να πάρουμε συνέντευξη από τον μοναδικό Έλληνα αστροναύτη!! Όπως καταλαβαίνεις ήμασταν 

υπερ-ενθουσιασμένοι!!!! Η συνέντευξη πραγματοποιήθηκε μέσω WebEx και όλοι είχαμε βάλει τα καλά 
μας, είχαμε φτιάξει τα μαλλιά μας και είχαμε στηθεί μπροστά στον υπολογιστή! 
ΑΝΥΠΟΜΟΝΟΎΣΑΜΕ!!! Η κυρία Βασιλική ήταν και αυτή μαζί μας όπως πάντα για να μας βοηθάει και 
να μας συντονίζει!!  Ο κύριος Αύγουστος  ήταν πάρα πολύ φιλικός και μας έδωσε τρομερές απαντήσεις 
και πληροφορίες ΣΥΝΑΡΠΑΣΤΙΚΕΣ!!  Του άρεσε το όνομα της εφημερίδας 
μας και του έκανε εντύπωση που δεν έχουμε κορίτσια σε αυτήν…. Χμμμ!!! 
Επίσης, μας τόνισε ότι η συνέντευξη αυτή είναι πολύ πιο σημαντική για 

αυτόν από οποιαδήποτε συνέντευξη που έχει δώσει ποτέ σε οποιαδήποτε 
άλλο μέσω ενημέρωσης (ΟΥΑΟΥ!!!) γιατί έχει σημασία, όπως μας είπε, να 
μας μείνει κάτι μέσα από αυτή τη συζήτηση το οποίο θα χρησιμοποιήσουμε 
αργότερα για να πετύχουμε και εμείς τους στόχους μας!!!!

 
1. Που γεννηθήκατε και πόσο 

χρονών είστε; (Έκτορας)  
Γεννήθηκα στην Αθήνα το μακρινό 1991. Άρα 
πόσο χρονών είμαι αν γεννήθηκα το 1991;  

(Έκτορας) 29;!  
Πολύ σωστά! Γεννήθηκα στην περιοχή του 
Ψειρή και έκτη Δημοτικού μετακόμισα στο 
Περιστέρι, δηλαδή σε μια περιοχή που δεν 
διαφέρει και πολύ από τον Κορυδαλλό που ζείτε 
εσείς.  Μεγάλωσα σε μια απλή οικογένεια και 
προσπαθώ με τα λίγα αυτά τα οποία έχω να 
προσπαθώ να πετύχω τους στόχους μου. 

2. Στο σχολείο ήσασταν καλός 
μαθητής; (Κωνσταντίνος)  
Ήμουν καλός μαθητής χωρίς ωστόσο να ήμουν 
ο καλύτερος μαθητής αλλά παρακολουθούσα 
και τα πήγαινα αρκετά καλά. Υπήρχαν σίγουρα 
καλύτεροι μαθητές από εμένα αλλά εγώ 
ασχολούμουν ταυτόχρονα με πολλά πράγματα. 
Έπαιζα πιάνο στην χορωδία του σχολείου, 

ήμουν στην ομάδα κολύμβησης του σχολείου 
και κατέβαινα σε αγώνες, έκανα διάφορα 
πράγματα σαν μαθητής.  

3. Ποιο ήταν το αγαπημένο σας 

μάθημα; (Βασίλης) 
Μου άρεσαν πάρα πολύ τα μαθηματικά, η 
Φυσική, η Χημεία, αυτά τα μαθήματα αλλά και 
τα αρχαία, όταν πήγα στο γυμνάσιο. Ωστόσο, 

όπως αποδείχτηκε, και επιστημονικά στράφηκα 

στις θετικές 
επιστήμες, δηλαδή 
τα μαθηματικά, η 

φυσική η χημεία, 
και είναι και αυτά 
που χρησιμοποιώ 
τώρα ως μηχανικός 
στην επαγγελματική 
σταδιοδρομία μου.   

4. Θέλατε 

από μικρός να γίνετε αστροναύτης; Πώς 

σας ήρθε αυτή η ιδέα; (Αλέξανδρος) 
Λοιπόν, θα σας πω κάτι το οποίο το έχω πει 
μόνο στους κοντινούς μου ανθρώπους και δεν 
το έχω ξαναπεί προς τα έξω! Είστε η πρώτη 

δημοσιογραφική ομάδα που μοιράζομαι μαζί 
της αυτή την πληροφορία!  

(Αποκάλυψη παιδιά !!)  
Όταν ήμουν μικρός όλοι λέγαμε «Μακάρι να 
γίνουμε αστροναύτες όταν μεγαλώσουμε». Όταν 
ήμουν λοιπόν, στη Δευτέρα Δημοτικού είχαμε το 
μάθημα Μελέτη Περιβάλλοντος. Στη μελέτη 

λοιπόν, υπήρχε μια σελίδα που είχε έναν 
αστροναύτη ο οποίος βρίσκονταν στο διάστημα. 
Θυμάμαι χαρακτηριστικά ότι περίμενα όλη τη 
σχολική χρονιά πότε θα φτάσουμε σε εκείνη την 
σελίδα για να μιλήσουμε για την σελίδα αυτήν! 
Ε λοιπόν, με το που φτάνουμε σε εκείνη τη 
σελίδα γίνεται στο σχολείο μας άσκηση σεισμού 

!!!! Με το που είμαστε δηλαδή, έτοιμοι να 

Συνέντευξη από τον πρώτο 

δόκιμο αστροναύτη της 

Ελλάδας,  

Αύγουστο Πανταζίδη 
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γυρίσουμε σελίδα και να μιλήσομε επιτέλους 
για τον αστροναύτη που περίμενα όλη την 
χρονιά, γίνεται αυτό το πράγμα. Αφού λοιπόν,  

κάνουμε την άσκηση σεισμού και επιστρέφουμε 
στην τάξη  λέει η δασκάλα «Θα προχωρήσουμε 
στο επόμενο κεφάλαιο γιατί έχουμε μείνει πίσω 
στην ύλη». Τότε λέω «δεν γίνεται να συμβαίνει 
αυτό το πράγμα». Περίμενα μια ολόκληρη 
χρονιά να μιλήσουμε για τον αστροναύτη και 
συνέβη αυτό!!!!! Ίσως από τότε μου έχει μείνει 
και λέω πολλές φορές ότι αφού δεν έμαθα για 

αυτόν τότε που ήτανε να μάθω στο σχολείο 
κάποια στιγμή θα μάθω μόνος μου για αυτό. 
Επίσημα λοιπόν, μπορώ να σας πω ότι ήμουν 
Δευτέρα Δημοτικού όταν είπα μέσα μου ότι 
θέλω να ασχοληθώ με αυτό το επάγγελμα.  

5. Τι σας ενέπνευσε ώστε να γίνετε 

αστροναύτης; (Έκτορας)  
Αυτό που είπα πριν γιατί έλεγα ότι αφού το 
έχουν καταφέρει κάποιοι άνθρωποι τότε μπορώ 
και εγώ! Θεωρώ ότι αυτή η σελίδα με τον 
αστροναύτη ήταν το ορόσημο και εντυπώθηκε 

στην μνήμη 
μου. Είναι 
ίσως, το μόνο 

πράγμα που 
θυμάμαι από 
το σχολείο 
συγκεκριμένα. 
Είκοσι δύο 
χρόνια μετά 
μπορώ να πω 

ότι για να μου μείνει τόσο έντονα, κάτι υπήρξε 
μέσα μου.   

6. Πώς αντιδρούσαν οι γύρω σας 
όταν τους λέγατε ότι θέλετε να γίνετε 

αστροναύτης; (Έκτορας) 
Εγώ το έλεγα αυτό όταν ήμουν μικρός και 
άρχισα να το ξαναλέω όταν αργότερα μεγάλωσα, 
πριν από 5 περίπου χρόνια, το 2015, που με το 
που τελείωσα την σχολή ξεκίνησα να 
ασχολούμαι με συγκεκριμένα πράγματα 
επιστημονικά που θα με βοηθούσαν στον στόχο 
μου αυτόν και έτσι ξεκίνησα να λέω στους γύρω 

μου ότι θέλω να γίνω αστροναύτης. Τότε με 
θεωρούσαν τρελό. Δεν μου είπανε ποτέ ότι αυτό 
δεν πρόκειται να συμβεί αλλά έβλεπα ότι δεν το 
πιστεύει κανένας. Ελάχιστα άτομα πίστεψαν σε 
αυτό που ήθελα να κάνω, όπως οι γονείς και οι 
φίλοι μου και σιγά σιγά κέρδισα την 
εμπιστοσύνη τους. Επομένως, έπρεπε να 

αποδείξω στον εαυτό μου αρχικά ότι μπορώ. Δεν 
με ενδιέφερε το τι πίστευαν οι άλλοι. Εγώ είχα 
βάλει τον στόχο μου, τον οποίον ακόμα τον έχω 
και τον δουλεύω. Ο καθένας μπορεί να λέει ότι 
θέλει. Εσείς πρέπει να έχετε τον στόχο σας και 
να προσπαθείτε να τους πετύχετε. Δεν πρέπει να 

τα παρατήσετε επειδή κάποιος μπορεί να σας 
στεναχωρήσει ή να σας πει ότι δεν μπορείτε να 
τα καταφέρετε. Όμως αυτό δεν σημαίνει ότι 

προχωράμε και δεν ακούμε κανέναν. Αυτό 
πρέπει να το βάλουμε σε ένα γενικότερο 
κοινωνικό πλαίσιο και η προσπάθεια που θα 
κάνουμε να αφορά ένα γενικότερο καλό. Είναι 
διαφορετικό το να προσπαθώ κάτι για τον εαυτό 
μου μόνο και είναι διαφορετικό το να 
προσπαθώ να βελτιώσω τον εαυτό μου για να 
κάνω τον κόσμο λίγο καλύτερο γύρω μου.    

Εγώ 
προσωπι
κά, μέσα 
από την 
πορεία 
που έχω, 
προσπαθ

ώ να 
βοηθήσω 
παιδιά τα οποία βρίσκονται στο πανεπιστήμιο 
να ασχοληθούν με το κομμάτι του διαστήματος., 
κάτι το οποίο δύσκολα γίνονταν στο παρελθόν. 
Προσπαθώ να βοηθάω όσο μπορώ φοιτητές να 
ικανοποιήσουν και αυτοί με την σειρά τους το 

δικό τους όνειρο.  Ακόμα λοιπόν, και αν 
κάποιος μας πει ότι αυτό που θέλουμε να 
πετύχουμε είναι ακατόρθωτο, δεν πρέπει να τον 
ακούμε και πρέπει να έχουμε εμπιστοσύνη στον 
εαυτό μας και να λέμε ότι αφού μπορούνε και 
άλλοι μπορώ και εγώ να τα καταφέρω! 

7 Οι γονείς σας τι σας είπαν όταν 

τους ανακοινώσατε ότι θέλετε να γίνετε 

αστροναύτης; (Κωνσταντίνος) 
(Γέλια) Εεε δεν τους το είπα με τη μία γιατί 
ξέρεις… Είναι μια διαδικασία η οποία παίρνει 

αρκετά χρόνια, οπότε προσπαθούσα να πείσω 
τους γονείς μου ότι είναι προτιμότερο για μένα 
να δουλεύω εθελοντικά, δωρεάν, σε ένα 
πανεπιστημιακό εργαστήριο και να ασχολούμαι 
με αυτό που θέλω πραγματικά να ασχολούμαι 
χωρίς να πληρώνομαι από το να τα παρατήσω 
και να βρω μια δουλειά απλά για να έχω ένα 

εισόδημα. Οπότε ήταν μια σταδιακή διαδικασία 
για να πω στους γονείς μου ότι θέλω να γίνω 
αστροναύτης. Δεν έγινε με τη μια. Πέρασε 
καιρός για να καταλάβουνε τους στόχους τους 
οποίους έχω και τα βήματα τα οποία θέλω να 
ακολουθήσω και επειδή υπήρξαν οικονομικά 
προβλήματα στην οικογένειά μου, όπως και στις 

περισσότερες οικογένειες στην Ελλάδα τα 
τελευταία χρόνια, έπρεπε να τους πείσω να μου 
δώσουν λίγο χρόνο ακόμα τελειώνοντας την 
σχολή. Χρειάστηκε να κάνω λοιπόν, και άλλες 
περιστασιακές δουλειές για να ασχολούμαι και 
με την επιστήμη ταυτόχρονα αλλά ήταν πολύ 
δύσκολο.  
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8 Τι δουλειά κάνει ακριβώς ένας 

αστροναύτης; (Θοδωρής) 
Εξαρτάται 

από την 

αποστολή την 
οποία πρέπει 
να φέρει εις 
πέρας όταν 
πάει στο 

διάστημα. 
Κυρίως οι 

αστροναύτες 
θα πάνε στο 

διάστημα για να εκτελέσουν κάποια 
συγκεκριμένα πειράματα, θα πάνε να 
επιδιορθώσουν κάποια πράγματα σε συστήματα 
τα οποία βρίσκονται στο διάστημα ή θα πάνε 
όπως οι αστροναύτες που πήγανε στην σελήνη 

και θα πάνε στον Άρη τα επόμενα χρόνια, είναι 
δηλαδή εξερευνητές. Θα πάνε δηλαδή, με 
κίνδυνο της ζωής τους, να ανακαλύψουν τι 
υπάρχει εκεί που δεν έχει πάει κανένας άλλος. 
Οι δουλειές είναι συγκεκριμένες και αφορούν 
συγκεκριμένα πρωτόκολλα τα οποία πρέπει 
κάποιος να ακολουθήσει και έχουν κάνει 

σκληρή προπόνηση πριν πετάξουν. Δηλαδή 
γνωρίζουν ακριβώς ποια μέρα και ώρα θα 
κάνουν οτιδήποτε. Έχουν κάνει πάρα πολλές 
πρόβες. Σκεφτείτε ότι αυτά τα οποία κάνουν στο 
διάστημα είναι σαν μια θεατρική παράσταση 
που πριν από αυτήν οι ηθοποιοί έχουν 
δουλέψει τον ρόλο τους πολλές ώρες πριν. 

Ακολουθούν εντολές και εκπαιδεύονται ακριβώς 
πάνω σε αυτό που θέλουν να κάνουν. Επομένως 
η δουλειά του αστροναύτη εξαρτάται από την 
φύση της αποστολής και τι πειράματα πρέπει να 

γίνουν κατά την διάρκεια αυτής.  (Έκτορας) 

Γιατί το λέτε αυτό κύριε Πανταζίδη; 
Υπάρχει κίνδυνος για την ζωή των 

αστροναυτών;  
Πώς το φαντάζεσαι εσύ Έκτορα;  

(Έκτορας) Χμμ…Δεν ξέρω. Να μείνει στο 
διάστημα το διαστημόπλοιο από 

καύσιμα ή να ξεμείνετε από τρόφιμα;  
Πρέπει να καταλάβουμε το εξής: υπάρχουν 

πολλοί αστροναύτες οι οποίοι έχουν πετάξει στο 
διάστημα. Εγώ 
δεν έχω πάει 
ακόμα. Είναι 
λοιπόν, μια 
πολύ καλή 
ερώτηση για να 

καταλάβουμε 
την σημασία 
της γης και 
πόσο 

σημαντικό είναι να την προστατεύουμε. Η ζωή 
την οποία ξέρουμε και μπορούμε να βγούμε έξω 
και να επιβιώσουμε υπάρχει μόνο στην γη. 

Πουθενά αλλού. Γι’αυτό την γη πρέπει να την 
προσέχουμε και να μην την μολύνουμε και την 
χαλάμε. Όταν πας στο διάστημα και περάσεις τα 
όρια της γήινης ατμόσφαιρας, το μόνο πράγμα 
που σε κρατάει στη ζωή είναι τα μηχανήματα, 
τα οποία υπάρχουν στα διαστημόπλοια και 
έχουν τη σωστή πίεση, τη σωστή θερμοκρασία, 
το οξυγόνο. Οπότε όταν φεύγεις και πας στο 

διάστημα, είτε στη Σελήνη είτε στον Άρη, αν 
κάτι από αυτά χαλάσει, η ζωή σου βρίσκεται σε 
κίνδυνο δυστυχώς. Δεν υπάρχει ζωή πέρα από 
την γη και γι’αυτό πρέπει να καταλάβουμε ο 
πόσο σημαντικό είναι να προστατεύουμε την γη 
και να κάνουμε ό,τι περνάει από το χέρι μας για 
να αντιστρέψουμε αυτό που συμβαίνει τώρα με 

την κλιματική αλλαγή. Σκεφτείτε ότι η γη είναι 
ένα διαστημόπλοιο το οποίο ταξιδεύει στο 
διάστημα και γύρω από τον ήλιο και μόνο το 
διαστημόπλοιό μας αυτό μας κρατάει 
ζωντανούς. Τίποτα άλλο. Επομένως έξω από την 
γη, αν δεν έχεις κάποιο μηχάνημα, θα 
πεθάνεις.   

9. Είναι πολύ δύσκολο να γίνει 
κανείς αστροναύτης Και αν ναι γιατί; 

(Αλέξανδρος)  
Είναι πολύ δύσκολο και θέλει αρκετές 

διαφορετικές δεξιότητες που πρέπει να έχει 
κάποιος. Αρχικά, θα πρέπει να έχει τις γνώσεις 
για να είναι επιστήμονας, να είναι μηχανικός. 
Επιπλέον, θα πρέπει να είναι πιλότος, θα 
πρέπει να γνωρίζει αρκετές ξένες γλώσσες, 
ανάμεσά τους και τα ρωσικά, θα πρέπει να 
μπορεί να βουτάει στο βάθος της θάλασσας με 

μπουκάλες, να είναι δηλαδή δύτης, να είναι 
αθλητής και να έχει 
μία πολύ καλή 
φυσική κατάσταση. Το 
πιο σημαντικό όμως 
είναι να είναι 
ψυχολογικά έτοιμος 

και να έχει την 
ηρεμία την οποία 
χρειάζεται ώστε να 
μπορεί να 

αντιμετωπίζει 
δυσκολίες όταν 
υπάρχει πίεση. Όταν 

πρέπει να λύσεις ένα πρόβλημα και να σκεφτείς 
σωστά, αυτό το πράγμα χρειάζεται 
συγκεκριμένες δεξιότητες ώστε να καταφέρεις να 
μην αγχωθείς εκείνη την ώρα. Όλα αυτά 
μπορείς να τα κατακτήσεις απλά θέλει 
προσπάθεια χρόνων. 
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10. Τι εκπαίδευση κάνατε για να 

γίνετε αστροναύτης; (Βασίλης) 
Εγώ αυτή τη στιγμή συμμετέχω σε αποστολές, 
που αυτό σημαίνει ότι πηγαίνουμε σε ένα μέρος 

πάνω στη γη και ζούμε για κάποιο διάστημα 
όπως θα ζούσαμε εάν πότε πάμε στον Άρη. 
Δηλαδή, ξεχνάμε ότι βρισκόμαστε στη γη και 
ζούμε σ ένα σπιτάκι, σαν σπιτάκι, και 
βγαίνουμε έξω στην επιφάνεια μόνο με κάποιες 
συγκεκριμένες στολές, όπως ακριβώς θα κάναμε 
και στον Άρη. Αυτό είναι ένα κομμάτι της 

εκπαίδευσης. Άλλο κομμάτι της εκπαίδευσης 
είναι το να μπορείς να είσαι και πιλότος. 
Ταυτόχρονα, κάνω και επιστημονική έρευνα 
πάνω στα αντικείμενα που αφορούν κυρίως το 

πώς μπορούμε να 
καλλιεργήσουμε τροφή 
στο διάστημα.  Επίσης, 

κάνω προπόνηση σαν 
δύτης και μαθαίνω τα 
ρωσικά. Ωστόσο 
αργότερα ίσως αλλάξει 
το πρόγραμμα αλλά 
δυστυχώς δεν είμαι σε 
θέση να το γνωρίζω αυτό 

καθώς αυτά τα 
πράγματα είναι 
μυστικά. Οι μυστικές 

υπηρεσίες δεν επιτρέπουν να βγουν προς τα 
έξω. Ένα παράδειγμα είναι η διαδικασία που 
ακολουθήθηκε στα προγράμματα επιλογής 
όπου συμμετείχα όπου εκεί πηγαίνουμε και 

δίνουμε συγκεκριμένες εξετάσεις. Οι εξετάσεις 
που πέρασα πριν από ένα χρόνο αφορούσαν το 
εξής: βουτήξαμε στο πυθμένα μιας λίμνης και 
εκεί υπήρχε ένα πλοίο στον πάτο της λίμνης. 
Οπότε, έπρεπε να κάνουμε συγκεκριμένες 
ενέργειες. Η δεύτερη ήταν ότι μας κλείσανε σε 
κάτι σπηλιές και έπρεπε να ολοκληρώσουμε την 
αποστολή που μας δόθηκε μέσα εκεί. Ωστόσο, η 

συνολική εκπαίδευση περιλαμβάνει αρκετά τεστ 
τα οποία αφορούν το σώμα σου και το πως το 
σώμα σου αντέχει μέσα σε συνθήκες πολλαπλής 
βαρύτητας. Για παράδειγμα, οι αστροναύτες, 

μέσα σε 
συγκεκριμένους 

θαλάμους, 

περιστρέφονται πάρα 
πολύ γρήγορα ώστε 
να βιώνουν την 
αίσθηση της 

πολλαπλής 
βαρύτητας ή τους 
γυρνάνε προς πολλές 

κατευθύνσεις ώστε 
να συνηθίσει το 

σώμα αυτή την αίσθηση της έλλειψης 

προσανατολισμού. Αυτή τη στιγμή, επειδή εγώ 
βρίσκομαι σε αρχικά στάδια, το βασικό που 
κάνω είναι να αποκτήσω τις δεξιότητες του δύτη 

και να δουλέψω πιο πολύ με τον εαυτό μου 
ψυχικά ώστε να είμαι έτοιμος να 
ανταπεξέρχομαι στο μέγιστο σε συνθήκες πίεσης 
που θα κληθώ να ανταποκριθώ. 

11. Έχετε πάει σε άλλους πλανήτες; 

(Αλέξανδρος) 
Όχι. Σε άλλους πλανήτες, όπως για παράδειγμα 
είναι ο Άρης, δεν έχει πάει κανένας άνθρωπος 

έως τώρα. Στη σελήνη, όμως που είναι 
δορυφόρος της γης - ο Άρης έχει δύο 
δορυφόρους, τον Φόβο και τον Δήμο- έχουν 
πατήσει συνολικά 12 άνθρωποι μέχρι στιγμής 
και πηγαίνουν πολλά χρόνια από τότε. Η 
τελευταία αποστολή έγινε πριν από 49 χρόνια 
και η επόμενη θα γίνει σε τέσσερα χρόνια από 

τώρα, το 2024. Τότε οι Αμερικάνοι θα ξαναπάνε 
ξανά στη Σελήνη. Οπότε, μόνο 12 άνθρωποι 
έχουν πατήσει σε άλλο πλανητικό σώμα πέρα 
από τη γη. 

12. Σε ποιον πλανήτη θα θέλατε να 

πάτε και γιατί; (Θοδωρής) 
Στον Άρη γιατί τον μελετάω πολλά χρόνια 
επιστημονικά και είναι ουσιαστικά το 

επιστημονικό κομμάτι που μου άνοιξε το δρόμο 
να φτάσω σε αυτό το σημείο. Επομένως, θα 
ήθελα να πάω να δω με τα ίδια μου τα μάτια 
εάν οι μελέτες που έκανα για το πώς μπορεί να 
είναι η γεωλογία του Άρη είναι έτσι. Αν είναι 
αυτό δυνατό, θα ήθελα να πάω εγώ ο ίδιος για 
να συγκρίνω τα αποτελέσματα μου. 

13. Όταν ταξιδεύει ένας αστροναύτης 
στο διάστημα πόσο καιρό μένει εκεί; 

(Έκτορας) 
Οι αποστολές στην Σελήνη κράτησαν μόνο 10 

μέρες. Τέσσερις μέρες έκαναν να πάνε, δύο 
μέρες κάθισαν στην επιφάνειά της και τέσσερις 
μέρες έκαναν να γυρίσουν. Στους διαστημικούς 
σταθμούς και τα διαστημικά λεωφορεία που 
ήταν μηνιαίες ή κάποιων ημερών, οι 
αστροναύτες πηγαίνουν για να κάνουν κάποιες 
δουλειές, κάποια πειράματα για λίγες μέρες στο 

διάστημα. Το ρεκόρ παραμονής στο διάστημα 
αυτή τη στιγμή το έχει ένας Αμερικάνος 
αστροναύτης με παραμονή στο διάστημα 340 
συνεχόμενες ημέρες, περίπου έναν χρόνο 

(απίστευτο!!). Επειδή το σώμα τους δεν είναι 

στη βαρύτητα παθαίνει ένα σοκ και πολλοί 
αστροναύτες χάνουν πάρα πολύ μυϊκή μάζα και 
υπάρχουν πάρα πολλά προβλήματα. Αυτά τα 
προβλήματα είναι και που καθυστερούν ένα 
ταξίδι στον Άρη. Ένα ταξίδι 
στον Άρη για παράδειγμα 

θέλει έξι μήνες μόνο για να 
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πας. Οπότε 6 μήνες είσαι μέσα στο 
διαστημόπλοιο. Έξι μήνες να πας και έξι μήνες 
να γυρίσεις είναι δώδεκα μήνες. Οι αστροναύτες 

όταν γυρνάνε από το διαστημικό σταθμό δεν 
μπορούν να περπατήσουν για ένα διάστημα 
καλά Γιατί δεν έχουν δύναμη να περπατήσουν. 
Είναι σαν όταν κάποιοι άνθρωποι μένουν για 
πάρα πολύ καιρό στο κρεβάτι. Μετά 
δυσκολεύονται να κινηθούν γιατί το σώμα τους 
έχει ξεσυνηθίσει να περπατάει και είναι πάρα 
πολύ δύσκολο. Έτσι είναι και για τους 

αστροναύτες, επειδή έχουν πολύ καιρό να 
περπατήσουν και όταν επιστρέφουν στη γη 
δυσκολεύονται πάρα πολύ. Για να το 
αντιμετωπίσουν αυτό το πράγμα, οι αστροναύτες 
είναι υποχρεωμένοι στο διάστημα να κάνουν 
περίπου δύο ώρες γυμναστική με κάποια 
συγκεκριμένα μηχανήματα που δένονται ώστε 

να μειώσουν όσο γίνεται αυτό το φαινόμενο. 
Κάνουν δηλαδή, γυμναστική για να μειώσουν 
τον ρυθμό με τον οποίο γίνονται πιο αδύναμοι. 

14. Τι στολή φοράτε; Από ποια μέρη 

αποτελείται; Είναι μια για όσο διάστημα 
μένετε στο διάστημα ή αλλάζει;  

(Κωνσταντίνος) 
Ο κάθε αστροναύτης 

έχει δικιά του, δεν 
αλλάζουν εύκολα και 
τις φοράνε μόνο όταν 
χρειάζεται, για να 
κάνουν τον λεγόμενο 

διαστημικό 
περίπατο. Είναι η 

στολή που τους 
προστατεύει από το διάστημα. Σκεφτείτε παιδιά 
όταν είσαι στο διάστημα και σε χτυπάει ο ήλιος 
είσαι στους συν 120 βαθμούς κελσίου. Όταν 
όμως, δεν σε χτυπάει ο ήλιος είσαι στους μείον 
120 βαθμούς κελσίου. Επομένως, αυτή η στολή 
σε προστατεύει από αυτές τις ακραίες συνθήκες 

και είναι και η στολή η οποία σου δίνει οξυγόνο 
και νερό. Η στολή είναι ένα μηχάνημα εάν το 
δείτε. Είναι πάρα πολύ ακριβή. Οπότε, ο κάθε 
αστροναύτης έχει την δικιά του και η στολή 
είναι προσαρμοσμένη σε αυτόν ώστε να χωράει 
μόνο αυτός μέσα σε εκείνη, καθώς κοστίζει 
πάρα πολλές χιλιάδες ευρώ γιατί ουσιαστικά 

είναι μία στολή μηχάνημα. 

15. Τι φαγητό τρώει ένας 
αστροναύτης στο διάστημα; (Θοδωρής) 
Στο διάστημα δεν μπορούμε να πάρουμε 
κανονικά φαγητά γιατί δεν υπάρχουν ψυγεία 
στο διαστημικό σταθμό και το πιο σημαντικό το 
οποίο υπολογίζεται στις διαστημικές αποστολές 
είναι το βάρος το οποίο θα μεταφέρεις. Για τον 

λόγο αυτόν, έπρεπε να βρουν ένα τρόπο ώστε να 
μεταφέρουν τροφή με το λιγότερο δυνατό βάρος. 

Το φαγητό 
που τρώνε 
οι 

αστροναύτ
ες είναι 
αποξηραμέ
νο. Είναι 
κανονικές 
μερίδες 
φαγητού οι 
οποίες έχουν αποξηραθεί εν ψυχρό. Ονομάζεται 

freeze dry food. Εάν το πιάσεις είναι πάρα πολύ 
ελαφρύ, είναι χωρίς νερό και οι αστροναύτες 
προσθέτουν επιτόπου νερό ζεστό και αυτό 
μαγειρεύεται επιτόπου, ζεσταίνεται δηλαδή 
ξανά. Δεν έχει καθόλου καλή γεύση μπορώ να 
πω. Στις αποστολές προσομοίωσης που έχω 
συμμετάσχει για ένα μήνα έτρωγα μόνο αυτό το 

φαγητό. 

16. Πως κοιμάστε μέσα σε ένα 
διαστημόπλοιο; (Κωνσταντίνος) 
Το μόνο μέρος που μπορείς να κοιμηθείς στο 
διάστημα είναι ένας διαστημικός σταθμός στον 
οποίο οι αστροναύτες κοιμούνται μέσα σε κάτι 
σαν υπνόσακους, οι οποίοι βρίσκονται στον 

τοίχο όρθιοι και στερεωμένοι. Πώς έχετε δει κάτι 
μούμιες που στέκονται όρθιες; Κάπως έτσι 
κοιμούνται και οι αστροναύτες στο διάστημα και 
ταυτόχρονα, πρέπει να είναι και καλά δεμένοι 
γιατί αν δεν δεθούν καλά θα αρχίσουν να 
πετάνε.  
(Έκτορας) Εεε πώς κοιμούνται δεμένοι; 

Δεν είναι λίγο άβολο; 
Σίγουρα είναι αρκετά άβολο (χα χα) αλλά δεν 
υπάρχει άλλη λύση. Αναγκαστικά πρέπει να 
είναι καλά στερεωμένοι κάπου όταν θα 
κοιμηθούνε γιατί, επειδή δεν υπάρχει 
βαρύτητα, μπορεί να χτυπήσουν. Σκέψου να 
κοιμάσαι και ξαφνικά να χτυπήσεις το κεφάλι 
σου κάπου. Επομένως, πρέπει να είναι δεμένοι 

για να προστατεύσουν τους εαυτούς τους. 

17. Πόσα άτομα μπορούν να είναι 
μέσα σε ένα διαστημόπλοιο; 

(Κωνσταντίνος)  
Αυτή τη στιγμή έξι άτομα. 

18. Είναι εύκολο να οδηγεί κάνεις 
διαστημόπλοιο; (Αλέξανδρος) 
Όχι, είναι πολύ περίπλοκο μηχάνημα με πάρα 
πολλά κουμπάκια και θέλει πάρα πολύ χρόνο 
για να μάθει κανείς το τι κάνει το κάθε ένα 
κουμπάκι και το τι κουμπάκι θα πρέπει να 
πατήσεις αν κάτι πάει λάθος.  

19. Λόγω της έλλειψης βαρύτητας 
ξέρουμε ότι δεν μπορείτε να πατάτε στο 

έδαφος. Είναι δύσκολο αυτό; (Έκτορας) 
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Σίγουρα είναι δύσκολα γιατί το σώμα μας έχει 
κατασκευαστεί ώστε τα 
πόδια μας να είναι στο 

έδαφος και το κεφάλι 
μας να είναι πάνω και, 
για τον λόγο αυτόν, 
έχουμε και ισορροπία. 
Υπάρχει ένα κομμάτι 
μέσα στο αυτί μας το 
οποίο ρυθμίζει αυτήν 
την ισορροπία. 

Επομένως, όταν είσαι 
στο διάστημα και το σώμα σου δεν λειτουργεί 
έτσι ακριβώς όπως είναι φτιαγμένο όσον αφορά 
το πάνω και κάτω μέρος του μπερδεύεται και 
αυτό δημιουργεί πάρα πολλά προβλήματα. 
Συνήθως όταν οι αστροναύτες πηγαίνουν στο 
διάστημα τις πρώτες μέρες έχουν πάρα πολύ 

έντονη ναυτία και πυρετό. Νιώθουν πάρα πολύ 
άσχημα και τις πρώτες μέρες συνήθως δεν 
δουλεύουν. Κάθονται στο προσωπικό τους χώρο 
και παίρνουν κάποια φάρμακα μέχρι να 
αρχίσει να συνηθίζει το σώμα τους σε αυτές τις 
νέες συνθήκες. 

20. Υπάρχει ήχος στο διάστημα; 

(Θοδωρής) 
Ο ήχος είναι ένα κύμα. Για να ακούσεις κάτι 
πρέπει να υπάρχει αέρας. Κάτι δηλαδή το οποίο 
θα βοηθήσει να μεταφερθεί αυτός ο ήχος. Στο 
διάστημα υπάρχει κενό. Οπότε, όταν είσαι στο 
διάστημα, έξω από το διαστημόπλοιο δηλαδή, 
δεν ακούς τίποτα. Όσο και να φωνάζεις όσο και 

να χτυπάς κάτι δεν υπάρχει το λεγόμενο μέσο 
ώστε να μεταφερθεί ο ήχος. Επομένως, δεν 
ακούς τίποτα. Για να καταλάβετε τι σας λέω, 
όταν είμαστε μέσα στη θάλασσα και χτυπάμε 
πέτρες ή πατάμε με τα πόδια μας την άμμο δεν 
ακούμε πολύ πιο έντονα τον ήχο; Αυτό 
συμβαίνει γιατί ο ήχος στο νερό ακούγεται πολύ 
πιο δυνατά και ταξιδεύει πιο γρήγορα. Στο 

διάστημα, επειδή υπάρχει κενό, δεν ταξιδεύει 
καθόλου.  
(Κωνσταντίνος) Είναι ενοχλητικό αυτό, 

το να μην ακούς τίποτα, το να μιλάς και 
να μην ακούγεσαι; 
Οι αστροναύτες φοράνε μικρόφωνα και 
ακουστικά, τα όποια υπάρχουνε μέσα στις 
στολές και συνομιλούν με αυτό τον τρόπο 
μεταξύ τους, με ενδοεπικοινωνία. Οπότε 
μπορούν να επικοινωνούν. 

21. Πώς είναι να ταξιδεύεις στο 

διάστημα; Τι βλέπεις; (Βασίλης)  
Αυτό θα ήθελα πολύ να το μάθω να σου πω την 
αλήθεια. Ακόμα και εγώ δεν το ξέρω. Βασικά, 
βλέπεις τη γη και το υπόλοιπο διάστημα και 
καταλαβαίνεις, αυτό που λένε οι αστροναύτες, 

το πόσο μικρή είναι η γη και πόσο σημαντική 
για εμάς είναι η γη. Όταν 
βλέπεις από ψηλά ότι η 

ατμόσφαιρα στην οποία 
ζούμε και επιβιώνουμε είναι 
απλά ένα πολύ λεπτό 
στρώμα, σαν να έχεις ένα 
κρεμμύδι και να βλέπεις τη 
φλούδα του κρεμμυδιού, 
αντιλαμβάνεσαι ότι μόνο 
αυτό το μικρό λεπτό στρώμα 

ατμόσφαιρας μας κρατάει 
ζωντανούς και ζούμε και εμείς και οι φίλοι μας 
και η οικογένειά μας. Οπότε, είναι σημαντικό 
και πρέπει να το προσέχουμε. Αυτό που λένε οι 
περισσότεροι αστροναύτες είναι ότι 
καταλαβαίνουν την αξία της γης και ότι αλλάζει 
τελείως ο τρόπος που βλέπουν τον κόσμο όταν 

επιστρέφουν από το διάστημα. 

22. Στην Ελλάδα έχουμε και άλλους 
αστροναύτες; Είχατε κάποιο πρότυπο 

που θέλατε να μοιάσετε και αν ναι, 

γιατί; (Έκτορας) 
Στην Ελλάδα δεν υπάρχουν άλλοι αστροναύτες 
γιατί σε σχέση 
με άλλες 

χώρες έχουμε 
μείνει πίσω σε 
αυτό τον 
τομέα. 
Υπάρχουν 
πρότυπα 
αστροναυτών. 

Για μένα θα 
έλεγα, όσον 
αφορά το 
επιστημονικό 
αντικείμενο, 
ότι πρότυπό μου είναι ο Τζακ Σμιτ, που ήταν 
στο τελευταίο πλήρωμα που πάτησε στη σελήνη 

με το Απόλλων 17 και είχα την τιμή να τον 
γνωρίσω όταν ήμουν στην Ελβετία, πριν ένα 
χρόνο περίπου. Έχουμε παρόμοιο επιστημονικό 
αντικείμενο και για μένα θα έλεγα ότι αποτελεί 
πρότυπο. Οι πρώτοι αστροναύτες που πήγαν, 
όπως για παράδειγμα ο Γιούρι Γκαγκάριν, πού 
είναι ο πρώτος άνθρωπος που πήγε στο 

διάστημα, 
ή ο Νιλ 
Άρμστρονγ
κπου, 
πάτησε στη 
σελήνη, οι 
πρώτη 

δηλαδή, 
γενιά 
αστροναυτών ήτανε όλοι πιλότοι της πολεμικής 
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αεροπορίας. Σιγά-σιγά άρχισαν να μπαίνουν και 
επιστήμονες μέσα οπότε και δεν χρειαζόταν να  
είσαι μόνο πιλότος. Έπαιρναν πιλότους στην 

αρχή γιατί ήταν πολύ καλά εκπαιδευμένοι, 
όπως καταλαβαίνετε, για να ανταπεξέλθουν. 
Ήταν ότι πιο κοντινό υπήρχε στις διαστημικές 
πτήσεις μέχρι τότε. Από τους πρώτους 
επιστήμονες που πήραν στο διάστημα είναι ο 
Τζακ Χάρισον Σμιτ,  που είναι ο πρώτος και 
μοναδικός γεωλόγος που έχει πάει στη Σελήνη. 
Επομένως, αυτός είναι το είδωλό μου κατά 

κάποιον τρόπο, το πρότυπο μου. 

23. Λόγω του κορονοϊού, ζήσαμε 
πρόσφατα μια καραντίνα. Ωστόσο, όταν 

ένας αστροναύτης είναι στο διάστημα 

είναι σαν να είναι και αυτός σε 
καραντίνα για πολύ καιρό. Πώς βιώνει 

αυτή τη καραντίνα στο διάστημα; 
(Κωνσταντίνος) 
Είναι μία ερώτηση πολύ 
ωραία την οποία έχω κληθεί 
να απαντήσω πολλές φορές το 
τελευταίο διάστημα λόγω της 

καραντίνας που ζήσαμε και 
μου έχουν πει να δώσω 
συμβουλές σχετικά με το πως 
θα μπορούσαν οι άνθρωποι 
να βιώσουν πιο εύκολα την 
καραντίνα. Να σας πω την 
αλήθεια παιδιά, έτσι όπως το 

βίωσα και από τις δύο 
πλευρές, είναι διαφορετικό, 
γιατί ο αστροναύτης βρίσκεται 
σε μία αποστολή και πρέπει 
να κάνει συγκεκριμένα πράγματα Αυτή είναι η 
δουλειά του. Επομένως, γνωρίζοντας ότι είναι η 
δουλειά του, λειτουργεί σαν να είναι στη 

δουλειά του. Απλά είναι 24 ώρες το 
εικοσιτετράωρο σε αυτή τη δουλειά. Δεν πάει 
καθόλου σπίτι του. Δυστυχώς όλοι εμείς οι 
υπόλοιποι όταν μας είπανε ότι πρέπει να 
μείνουμε σπίτι δεν ήμασταν προετοιμασμένοι 
ώστε να το κάνουμε αυτό. Ακόμα και για μένα 
που λόγω επαγγέλματος έχω μείνει κλεισμένος 

μέσα για πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα, ήταν 
δύσκολο να μείνω στο σπίτι. Υπάρχουν πολλές 
διαφορές σε μία αποστολή από αυτό το οποίο 
βιώνουμε εμείς τώρα. Στην αρχή όταν μου 
ζήτησαν την άποψή μου, είπα ότι πρέπει να 
βάζεις πρόγραμμα και να κάνεις συγκεκριμένα 
πράγματα μέσα στη μέρα. Βιώνοντας και εγώ τη 

καραντίνα, καταλαβαίνω ότι δεν έχει καμία 
σχέση το ένα με το άλλο. Το ένα είναι κομμάτι 
της δουλειάς και το άλλο είναι κάτι το οποίο 
πρέπει να κάνεις. Το μόνο κοινό που μπορώ να 
βρω είναι ότι όταν πας στο διάστημα έχεις μία 

αποστολή για το απώτερο καλό, όπως το να 
ανακαλύψεις κάτι, δηλαδή το ευρύ κοινό καλό 
που θα βοηθήσει την ανθρωπότητα στα επόμενα 

βήματά της. Έτσι, τώρα μένουμε λόγω του 
κορονοϊού στο σπίτι γιατί πρέπει να 
προστατεύσουμε εμάς και την οικογένειά μας. 
Οπότε, η αποστολή μας είναι το να μείνουμε 
υγιείς. Να μείνουμε σπίτι για να είμαστε υγιείς 
και να προφυλάξουμε τις οικογένειές μας και 
τους φίλους μας και τους εαυτούς μας. Για μένα 
είναι δύσκολο που έχω να δω τους φίλους μου 

καιρό και για σας είναι πολύ δύσκολο επειδή 
λείπετε ο ένας στον άλλον, αλλά σκεφτείτε ότι 
είστε και εσείς αστροναύτες και το σπίτι του 
καθενός είναι και ένας πλανήτης. Ο ένας είναι 
στη Σελήνη, ο άλλος είναι σε διαστημικό 
σταθμό, άλλος είναι στον Άρη και λέτε μεταξύ 
σας: «Τώρα παιδιά πρέπει να κάτσουμε ένα 

μήνα εδώ πέρα. Να κάνουμε τα μαθήματά μας 
μέσα από τους δικούς μας 
πλανήτες γιατί πρέπει να 
νικήσουμε και να μην πάθουμε 
κάποιο κακό στην αποστολή 
μας». Για μένα, αυτό το οποίο 
κάνετε είναι πολύ πιο δύσκολο 

από αυτό που κάνω εγώ στις 
αποστολές μου γιατί εγώ έχω 
εκπαιδευτεί για αυτό, ενώ εσείς 
πρέπει να γίνετε αστροναύτες σε 
μία μέρα, κάτι που είναι πάρα 
πολύ δύσκολο.  

24. Τι θα συμβουλεύατε 

σε ένα παιδί που θέλει να 

γίνει και αυτό 
αστροναύτης; Ποια βασικά 

χαρακτηριστικά πρέπει να διαθέτει; 
(Βασίλης) 
Παιδιά είναι αυτό που σας είπα και στην αρχή, 
μην παρατάτε ποτέ το στόχο σας όσο δύσκολο 
και αν είναι, όσο και να απογοητευτείτε. Ξέρετε 

εγώ πόσες φορές έχω απογοητευτεί και είπα ότι 
θα τα παρατήσω; Πόσες φορές είπα ότι αυτό 
που κάνω δεν έχει κανένα νόημα και ότι απλά 
μάλλον «είμαι στον κόσμο μου», ότι ζω στο 
διάστημα σε εισαγωγικά; Οτιδήποτε κι αν θέλεις 
να κάνεις πρέπει να το βάλεις στόχο και να 
κοιτάξεις τι βήματα χρειάζεται για να το 
καταφέ

ρεις. 
Για να 
καταφέ
ρεις να 
γίνεις 
αστρον
αύτης 

συγκεκ
ριμένα, 
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πρέπει να είσαι αφοσιωμένος, να δουλεύεις 
πάρα πολύ, να είσαι καλός μαθητής στο 
σχολείο, να μην έχεις κενά, να κάνεις 

παράλληλα και άλλες δραστηριότητες, να 
πηγαίνεις στα αγγλικά σου και όταν μεγαλώσεις 
καλό θα ήταν να μάθεις και μία άλλη γλώσσα. 
Επίσης, το κολυμβητήριο θα ήταν πολύ 
βοηθητικό καθώς θα είναι απαραίτητο μετά, αν 
θέλετε να γίνετε αστροναύτες, το να μπορείτε να 
βουτάτε στη θάλασσα. Εάν από τώρα που είστε 
μικροί δουλεύετε σωστά και ακούτε τι σας λένε 

οι δασκάλες σας και διαβάζετε, όσο περνάνε τα 
χρόνια θα γίνεστε ακόμα καλύτεροι. 

25. Σε ποιο τομέα πρέπει να είναι 

ένας μαθητής καλός για να γίνει 
αστροναύτης; Δηλαδή, πρέπει να είναι 

καλός στην φυσική, στα μαθηματικά, 
στα αθλήματα ή δεν παίζουν κάποιον 

ρόλο αυτά; (Βασίλης)  
Εγώ όταν ήμουν στην ηλικία σας παιδιά, 9 
χρόνων μέχρι τα 11-12, πήγαινα κολυμβητήριο 
στη Νίκαια, στον Άρη Νίκαιας. Εκεί ξεκίνησα. 
Επομένως, θεωρώ ότι μπορώ τώρα να κάνω αυτά 
τα πολλά πράγματα που χρειάζονται για τη 
δουλειά μου επειδή όταν ήμουνα μικρός έκανα 
πολλά πράγματα. Οπότε έμαθα από μικρός 

μέσα στην ημέρα μου να διαχειρίζομαι πολλά 
πράγματα. Πέρα από το σχολείο, έκανα και τα 
αγγλικά μου, έκανα και κολυμβητήριο, έκανα 
και πιάνο, έκανα και χορούς, έκανα πολλά 
πράγματα... Οπότε πρέπει να προσπαθείς να 
είσαι καλός, όχι ο καλύτερος. Δεν χρειάζεται να 
είσαι ο καλύτερος επιστήμονας ή ο καλύτερος 

αθλητής ή ο καλύτερος πιλότος αλλά πρέπει να 
είσαι καλός σε πολλά πράγματα. Χρειάζεται να 
είσαι καλός στα μαθηματικά, όπως με ρώτησες, 
χρειάζεται να είσαι καλός στα αθλήματα, αλλά 
δεν χρειάζεται να είσαι ο καλύτερος. Το μυστικό 
της επιτυχίας για σας που είστε μικροί είναι 
από τώρα που είστε μικροί να προσπαθείτε να 

κάνετε πολλά πράγματα μέσα στη μέρα σας, να 
μην είστε κολλημένοι στους υπολογιστές. Να 
κάνετε τα αθλήματα σας, να κάνετε και άλλες 
δραστηριότητες, να μαθαίνετε πράγματα. Είστε 
τυχεροί που η δικιά σας η γενιά έχει και 
πράγματα όπως η ρομποτική και άλλες 
δραστηριότητες που αφορούν την επιστήμη. 
Οπότε, τώρα που είστε μικροί να κάνετε όσο πιο 

πολλά πράγματα μπορείτε ώστε όταν θα γίνετε 
μεγάλοι να ξέρετε όλο και περισσότερα. 

26. Πως αναπνέετε στο διάστημα; 

(Θοδωρής) 
Με το σύστημα το οποίο βρίσκεται στη στολή 
από πίσω και έχει το οξυγόνο. Λέγεται σύστημα 

υποστήριξης ζωής. Ένα ακόμα σύστημα 
υποστήριξης είναι το διαστημόπλοιο και η 
στολή που φοράει ο αστροναύτης, αυτή η 
μεγάλη με το κράνος. Όπως είναι η μπουκάλα 
που βουτά κάποιος στη θάλασσα και φοράς τη 
μπουκάλα για να αναπνέεις. Σκέψου ότι είναι 
κάπως έτσι. Το φοράς στην πλάτη σου και 

μπορείς και αναπνέεις. 

27. Τι πιστεύετε ότι θα σας μείνει 
αξέχαστο όταν θα πάτε στο διάστημα; 

(Αλέξανδρος)  
Αυτό που πιστεύω ότι θα μου μείνει αξέχαστο 
είναι η εικόνα της γης, όπως σου είπα. Είναι 
αυτό που μένει αξέχαστο σε όσους πηγαίνουν 
στο διάστημα γιατί αντιλαμβάνονται πόσο μικρή 
είναι η γη και πόσο σημαντικό είναι να την 
προστατεύουμε. Εάν πάω στον Άρη ή στην 
Σελήνη πιστεύω ότι αξέχαστη θα μου μείνει η 

στιγμή που θα βγω και θα πατήσω το πόδι μου 
στην επιφάνεια. 

 
Μετά  από  αυτή τη συνέντευξη πρέπει να 

σκεφτούμε όλοι ποιος είναι αυτός ο στόχος 

που θεωρούμε ακατόρθωτος; Ε αυτόν θα 
πετύχουμε!!!!! Γιατί, όπως μας τόνισε ο 

κύριος Αύγουστος, το παν στη ζωή είναι 
να βάζουμε στόχους και να κάνουμε τα 

πάντα για να τους πετυχαίνουμε!  

Οι δημοσιογράφοι που συμμετείχαν στην συνέντευξη είναι ο 
Θοδωρής από το Στ1, ο Βασίλης, ο Κωνσταντίνος και ο 

Έκτορας από το Στ2 και ο Αλέξανδρος από το Α3. Μαζί μας 
ήταν η κα. Βασιλική Σωτηριάδου και η διευθύντριά μας, Βίκυ 

Καββαδία 
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Πασχαλινά έθιμα στην Ελλάδα! 
Το Πάσχα, για τους ‘Έλληνες είναι η δεύτερη μεγάλη γιορτή της  

Ορθοδοξίας μετά τα Χριστούγεννα.  Πιο κάτω θα σας πούμε μερικά έθιμα που  
συναντάμε στην Ελλάδα.  

                              Ένα έθιμο είναι τα λεγόμενα «Λαζαράκια».  Αυτά, είναι  
                            κουλούρια που φτιάχνουν το Σάββατο του Λαζάρου και  
                         συμβολίζουν το σώμα του Λαζάρου που ήταν τυλιγμένο σε σάβανο.  Επίσης, την                      

                                      ίδια μέρα τα κορίτσια με καλαθάκια γεμάτα λουλούδια στα χέρια  λένε τα              
                                      κάλαντα του Λαζάρου: « Ήρθε ο Λάζαρος, ήρθαν τα βάγια, ήρθε των Βαγιών η  
                                      εβδομάδα.  Ξύπνα Λάζαρε και μην κοιμάσαι, ήρθε η μέρα σου και η χαρά σου…»  

Τη Μεγάλη Πέμπτη, είναι η μέρα που βάφουμε τα «κόκκινα» αυγά.  Το  
αυγό σύμφωνα με την παράδοση συμβολίζει τον τάφο του Χριστού που ήταν  
ερμητικά κλειστός, αλλά έκρυβε μέσα του Ζωή, αφού ο Χριστός βγήκε από τον 

τάφο και αναστήθηκε.  Το κόκκινο χρώμα, συμβολίζει το αίμα του Χριστού. 
Παλαιοτέρα τα παιδιά σε ορισμένες περιοχές της Ελλάδος, τη Μεγάλη  

Παρασκευή κρατώντας ένα ξύλινο σταυρό στολισμένο με λουλούδια, πήγαιναν από σπίτι σε σπίτι και  
                               έλεγαν κάλαντα.  Τα κάλαντα αυτά ήταν λυπητερά και  
                               λέγονταν και Μοιρολόι της Παναγίας. Τα κάλαντα αυτά ξεκινούσαν έτσι:        
                             «Σήμερον μαύρος ουρανός, σήμερον μαύρη μέρα, σήμερον όλοι θλίβονται και τα βουνά       
                              λυπούνται, σήμερον έβαλαν βουλή        οι άνομοι Εβραίοι για να σταυρώσουν τον   
                              Χριστό των πάντων Βασιλέα…» 

                               Στη Θράκη, ένα σημαντικό έθιμο είναι το «κάψιμο του Ιούδα».  Τα παιδιά       
                 φτιάχνουν ένα ομοίωμα του Ιούδα, το περιφέρουν από σπίτι σε σπίτι και ζητούν  
                 κλαδιά. Την Μεγάλη Παρασκευή μετά την περιφορά του Επιταφίου, βάζουν φωτιά   
                 στα κλαδιά και καίνε τον Ιούδα.  
Στην Ύδρα, έχουν ένα ξεχωριστό έθιμο την Μεγάλη Παρασκευή, καθώς ο 

Επιτάφιος μπαίνει στην θάλασσα και διαβάζεται εκεί η ακολουθία του.  
Στη Χίο, στο χωριό Βροντάδος το βράδυ της Ανάστασης ξεκινούν τον  

«ρουκετοπόλεμο». Από δύο εκκλησίες που βρίσκονται αντικριστά, οι κάτοικοι  
ρίχνουν αυτοσχέδιες ρουκέτες και προσπαθούν να χτυπήσουν το καμπαναριό της 
άλλης ενορίας.  

Στο Λεωνίδιο, γίνεται κάτι μοναδικό. Το βράδυ της Ανάστασης, οι              
πιστοί των            ενοριών, κατασκευάζουν φωτεινά «αερόστατα» 
τα οποία και αφήνουν να πετάξουν ψηλά στον ουρανό.  

Στην Κύθνο, έχουν το έθιμο της «κούνιας». Την Κυριακή του 
Πάσχα στην κεντρική πλατεία του χωριού, στήνεται μια κούνια στην 
οποία κουνιούνται εναλλάξ αγόρια και κορίτσια ντυμένα με 
παραδοσιακές στολές. Σύμφωνα με το έθιμο, όποιο αγόρι κουνήσει  
ένα κορίτσι και το αντίθετο, δεσμεύεται ενώπιον Θεού και ανθρώπων, 
για γάμο! 

Την Κυριακή του Πάσχα σε όλη την Ελλάδα μαζεύονται παρέες, 
συγγενείς και φίλοι τσουγκρίζουν τα κόκκινα αυγά, ψήνουν αρνί και  
περνάνε όλοι την ημέρα μαζί. 

Φέτος το Πάσχα ήταν διαφορετικό γιατί δεν μπορούσαμε να  
συναντήσουμε τους αγαπημένους μας φίλους και συγγενείς λόγω της  
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Στην πόλη Wuhan, στην Κίνα, εμφανίστηκε συρροή κρουσμάτων 

πνευμονίας. Στις 9 Ιανουαρίου 2020 οι υγειονομικές αρχές της 
Κίνας ανακοίνωσαν ότι πρόκειται για νέο στέλεχος κορονοϊού 
(2019-nCoV). Οι κορονοϊοί είναι μία ομάδα ιών που συνήθως 

προκαλούν αναπνευστικές λοιμώξεις με ποικίλη σοβαρότητα στον 
άνθρωπο και στα ζώα. Καθώς ο κορωνοΐος έχει φτασει στην χώρα 
μας, εδώ θα δείτε τι πρέπει και τι δεν πρέπει να κάνετε 

 
ΤΙ ΚΑΝΟΥΜΕ 
 Πλένουμε τα χέρια μας τακτικά και σχολαστικά με σαπούνι και 

νερό ή με αλκοολούχο διάλυμα και αποφεύγουμε την επαφή 
των χεριών με το πρόσωπο (μάτια, μύτη, στόμα). 

 Καλύπτουμε τον βήχα ή το φτέρνισμα με χαρτομάντιλο το 
οποίο απορρίπτουμε άμεσα στα απορρίμματα. Αν αυτό δεν 

είναι διαθέσιμο, καλύπτουμε με το εσωτερικό του αγκώνα. 
 Εάν εμφανίσουμε ήπια συμπτώματα λοίμωξης του 

αναπνευστικού (βήχας, καταρροή, πυρετός ≤ 37,6 °C, 

πονόλαιμος) παραμένουμε στο σπίτι σε απομόνωση και 
παρακολουθούμε την υγεία μας. 

 Εάν λαμβάνουμε φαρμακευτική αγωγή συμμορφωνόμαστε 

στις οδηγίες των θεραπόντων ιατρών. 
  
ΤΙ ΔΕΝ ΚΑΝΟΥΜΕ 

 Δεν ερχόμαστε σε επαφή με άτομα που εμφανίζουν 
συμπτώματα λοίμωξης του αναπνευστικού συστήματος (βήχα, 
καταρροή, πυρετό, πονόλαιμο). 

 Αποφεύγουμε χώρους συγχρωτισμού, επισκέψεις σε οικίες 

και παραμονή σε ανοιχτούς χώρους σε συνθήκες 
συγχρωτισμού. 

 Αποφεύγουμε όλα τα μη απαραίτητα ταξίδια τόσο στο 

εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. 
 Αποφεύγουμε αυστηρά τις επισκέψεις σε νοσηλευόμενους 

ασθενείς. 

 Αποφεύγουμε αυστηρά την επαφή με άτομα που ανήκουν σε 
ευπαθή ομάδα. Εάν αυτό δεν είναι εφικτό, ακολουθούμε 
αυστηρά όλα τα μέτρα ατομικής υγιεινής (πολύ καλό και 

σχολαστικό πλύσιμο των χεριών, χρήση μάσκας ή τήρηση     
                         απόστασης τουλάχιστον 2 μέτρων). 

 

             Κωνσταντίνος ΣΤ1 

OΔΗΓΙΕΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΑΠΟ ΤΟΝ COVID-19 
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Ο Γιάννης Αντετοκούνμπο γεννήθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 1994 
και είναι Έλληνας επαγγελματίας καλαθοσφαιριστής, νιγηριανής 
καταγωγής. Έχει ύψος 2,11 μ. και αγωνίζεται σε όλες τις θέσεις 
καλαθοσφαίρισης για τους Μιλγουόκι Μπακς και την Εθνικής 
Ελλάδος.  

Ξεκίνησε τη σταδιοδρομία του στην Α2 κατηγορία του 
ελληνικού πρωταθλήματος καλαθοσφαίρισης ως παίκτης του 
Φιλαθλητικού. Κατόπιν, επιλέχθηκε στο ΝΒΑ Ντραφτ στη θέση 15 
από τους Μιλγουόκι Μπακς το 2013, όπου και εξελίχθηκε στον 
κορυφαίο παίκτη της ομάδας στις περισσότερες στατιστικές 
κατηγορίες και σε έναν από τους κορυφαίους παίκτες του 
πρωταθλήματος του NBA. Έχει τον αριθμό 34 στην φανέλα του και το 
αγωνιστικό παρατσούκλι του είναι The Greek Freak. 

Ξεκίνησε να ασχολείται με το μπάσκετ το 2007 και έως το 
2009 έπαιζε πλέον επαγγελματικά για την ομάδα εφήβων του 
Φιλαθλητικού, όπου ο Θανάσης και ο Κώστας, τα αδέρφια του, 
ξεκίνησαν επίσης να παίζουν αργότερα, ενώ ο αδερφός  τους, 
Φράνσις, πίσω στην Νιγηρία, έγινε επαγγελματίας ποδοσφαιριστής.  

Επιλέχθηκε στο νούμερο 15 του NBA Ντραφτ στις 4 Απριλίου 
του 2013 από τους Μιλγουόκι Μπακς. Ο ίδιος πανηγύρισε μαζί με τον 
αδερφό του, Θανάση κρατώντας την ελληνική σημαία και 
καταλαμβάνοντας την υψηλότερη θέση σε ντραφτ για Έλληνα παίκτη 
του NBA έως τότε (ο Πρέντραγκ Στογιάκοβιτς στη θέση 14 το 1996 
ήταν παίκτης της εθνικής Σερβίας και είχε διπλή υπηκοότητα, ενώ ο 
Γιώργος Παπαγιάννης επιλέχτηκε στο νούμερο 13 το 2016). Οι 
αρμόδιες υπηρεσίες της ελληνικής κυβέρνησης του έδωσαν έγγραφα 
ελληνικής υπηκοότητας επίσημα στις 9 Μαΐου του 2013, ένα μήνα 
μετά την επιλογή του στο NBA Ντραφτ. 

Στην πρώτη του σεζόν στο ΝΒΑ είχε μέσο όρο 6,8 πόντους, 
4,4 ριμπάουντ, 1,9 ασίστ, 0,8 κοψίματα και 0,8 κλεψίματα σε 77 
εμφανίσεις. Σκόραρε 23 φορές διψήφιο αριθμό πόντων και μάζεψε 2 
φορές διψήφιο αριθμό ριμπάουντ, κάνοντας έτσι και τις δύο αυτές 
φορές νταμπλ (διψήφιος αριθμός σε 2 στατιστικές κατηγορίες). 
Τελείωσε το αγωνιστικό έτος με 61 κοψίματα, όντας πρώτος στην 
αντίστοιχη κατηγορία ανάμεσα στους νεοφερμένους παίκτες του 
ΝΒΑ. Επίσης, επιλέχτηκε να παίξει στο Rising Stars Challenge του ΝΒΑ 
All-Star που διεξήχθη στη Νέα Ορλεάνη, όπου σημείωσε 9 πόντους, 2 
ασίστ και 2 ριμπάουντ σε 17 λεπτά συμμετοχής.  

Στις 19 Σεπτεμβρίου του 2016, ο Αντετοκούνμπο έλαβε 4ετή 
επέκταση συμβολαίου από τους Μιλγουόκι Μπακς, με συνολικές 
απολαβές 100 εκατομμυρίων δολαρίων.  

Με το τέλος της σεζόν 18-19 και συγκεκριμένα την 24η 
Ιουνίου , ο Γιάννης Αντετοκούνμπο αναδεικνύεται Πολυτιμότερος 
Παίκτης του πρωταθλήματος. Συγκεκριμένα γίνεται μόλις ο δεύτερος 
Ευρωπαίος παίκτης που κατακτά το βραβείο μετά τον Γερμανό Ντίρκ 
Νοβίτσκι.  

Κωνσταντίνος ΣΤ1 
 

Αφιέρωμα στον Γιάννη Αντετοκούμπο 
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Συμβουλές για να μειώσουμε το πλαστικό στον 
πλανήτη μας 

 

1. Το πιο εύκολο βήμα. Πάρε μαζί σου στα 
καταστήματα τροφίμων την πάνινη τσάντα σου 
και μην προτιμάς τις πλαστικές. 

2. Χρησιμοποίησε ποτήρια, μπουκαλάκια και 
καλαμάκια από γυαλί ή μέταλλο. Στην αγορά, 
αλλά και στο διαδίκτυο, θα βρεις πολλά σχέδια 
και χρώματα μια και έχουν γίνει μόδα! 

3. Την επόμενη φορά που θα καλέσεις κόσμο στο 
σπίτι σου, μην τον υποδεχτείς με πλαστικά 
ποτήρια και πιάτα. Χρησιμοποίησε τα δικά σου! 
Κρίμα είναι να μένουν στο ντουλάπι και να 
σκονίζονται. 

4. Πες «όχι» στις περιττές πλαστικές συσκευασίες. 
Για παράδειγμα, διάλεξε σαπούνι σε πλάκα αντί 
για υγρό κρεμοσάπουνο, τα χύμα προϊόντα από 
τα συσκευασμένα, τα μη συσκευασμένα φρούτα 
και λαχανικά και τα χύμα χαρτικά που μπορείς 
να βρεις σε αποθήκες. 

5. Αν κάτι μπορείς να το φτιάξεις μόνος σου, τότε 
κάντο για να ελαττώσεις τις πλαστικές 
συσκευασίες. Αντικατέστησε τους έτοιμους 
χυμούς με σπιτικούς και ετοίμασε μία σαλάτα σε 
βάζο αντί για την έτοιμη από το σούπερ μάρκετ. 
Εκτός από το γεγονός ότι θα κάνεις καλό στο 
περιβάλλον, θα κάνεις καλό και στην υγεία σου! 

6. Αν χρειαστεί να αντικαταστήσεις κάποιο 
αντικείμενο στην κουζίνα (π.χ. κουτάλες, δοχεία 
αποθήκευσης) ή στο μπάνιο σου (π.χ. 
οδοντόβουρτσα, βούρτσα μαλλιών) προτίμησε 
να είναι από υλικά φιλικά προς το περιβάλλον, 
όπως το γυαλί, το μπαμπού, το ξύλο, το 

ανοξείδωτο ατσάλι. 

 
 Θοδωρής ΣΤ2 

Τα ανέκδοτα του 
Αλέξανδρου Α3 

 
 
 
 
 
 

o Πώς λέγεται ο γιος του 

βασιλιά; Κορονοϊός 

o Φέτος θα κάνω διακοπές 

από το δωμάτιο στο σαλόνι! 

Πόσες βαλίτσες θα πάρω 
μαζί; 

o Τι φορέσαμε το Πάσχα 

που ήταν γιορτή; Τις 

πιζάμες μας. 

o Ευτυχώς που βάλαμε 

βραχιολάκι για τον Μάρτη 

και δεν μας έκαψε το 

φωτιστικό στο σαλόνι. 

o Αν μπει κλέφτης στο σπίτι 

σας μην φωνάξετε! Απλά 
βήξετε πάνω του!  
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Μια ιστορία βασισμένη στον πίνακα «Έναστρη 
Νύχτα» του Βίνσεντ Βαν Γκογκ 

Μια φορά και έναν καιρό, πριν πολύ καιρό ζούσε 

ένας καλός βασιλιάς που κυριαρχούσε μια μικρή πόλη που 

κανένας σχεδόν δεν την ήξερε επειδή ήτανε ένα μικρό 

λεκανοπέδιο. Κάποια στιγμή ο βασιλιάς πέθανε και έδωσε 

τα πάντα στον μικρό του γιο, ο μικρότερος από τα 5 

αδέλφια του. Έτσι  οι μεγάλοι του αδελφοί αποφάσισαν να 

εκδικηθούν τον μικρό. Έτσι τον έκλεισαν σε ένα 

μπουντρούμι και για πολλά χρόνια δεν τον ξαναείδε 

κανένας  

Είχαν περάσει πολλά χρόνια και τυχαία ένας 

περαστικός πέρασε και τον είδε. Καταλαβαίνοντας ποιος 

είναι αποφάσισε να τον βγάλει από το μπουντρούμι. Ο 

βασιλιάς είδε τι είχαν κάνει τα αδέλφια του. Είχαν 

γκρεμίσει τα βουνά, (καθώς ήταν χρονοταξιδιώτες από το 

4000 μ.Χ. στο 1500 μ.Χ.), για να προσελκύσουν τουρίστες 

αλλά δεν είχαν διαβάσει τον πάπυρο που έλεγε ότι κάθε 

1500 χρόνια αν τα βουνά καταστρέφονταν τα αστέρια όλου 

του γαλαξία με εξωγήινους μέσα  θα έπεφταν σε αυτό το 

μικρό χωριουδάκι και θα κατέστρεφαν τα πάντα. Ο μικρός 

έτρεξε να ειδοποιήσει τους αδελφούς του. Αλλά δεν 

πρόλαβε. Η καταστροφή είχε έρθει…  

Αστέρια και μετεωρίτες ήταν σε τροχιά σύγκρουσης. 

Ένας ζωγράφος, ο Βίνσετ βαν Γκογκ καθόταν και 

ζωγράφιζε τον ουρανό λίγο πριν τη σύγκρουση. Η 

σύγκρουση ήταν τόσο μεγάλη… Όλα χάθηκαν 

Πριν μερικά χρόνια δύτες βρήκαν τον πίνακα αυτόν 

όταν εξερευνούσαν τον βυθό στον κόλπο του Μεξικού. 

Ναι, η καταστροφή ήταν τόσο μεγάλη που εκτός απο τον 

τότε κόσμο εξαφανίστηκαν και οι δεινόσαυροι. Γιατί μαζί με 

τον πίνακα βρήκαν και κόκκαλα δεινοσαύρων. Και αυτό 
ήταν το τέλος της εποχής των δεινοσαύρων…  

Ο Βίνσεντ Βαν Γκογκ ήταν 
Ολλανδός ζωγράφος. Εν ζωή το 

έργο του δεν σημείωσε 

επιτυχία, ούτε ο ίδιος 
αναγνωρίστηκε ως σημαντικός 
καλλιτέχνης. Ωστόσο, μετά τον 

θάνατό του η φήμη του 

εξαπλώθηκε πολύ γρήγορα και 

σήμερα αναγνωρίζεται ως ένας 
από τους σημαντικότερους 

ζωγράφους όλων των εποχών. 

Του Κωνσταντίνου Στ1 
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Δημοσιογράφοι 

Μακρίδης Βασίλης, Παπαδάκης Κωνσταντίνος, Πλωμαρίτης 

Έκτορας (ΣΤ1) 

Θοδωρής Τζανακάκης (ΣΤ2) 

Και 

Ο Αλέξανδρος Χαλκιαδάκης (Α3) 

Με την βοήθεια της κυρίας Βασιλικής Σωτηριάδου 

 
Αυτό το τεύχος ήταν σίγουρα μια διαφορετική εμπειρία για εμάς 

καθώς βγήκε μέσα σε αυτήν την πρωτόγνωρη κατάσταση της 

πανδημίας του Covid-19, με τα σχολεία κλειστά και με καραντίνα. 

Ωστόσο, χρησιμοποιήσαμε υπέρ μας ό,τι τεχνολογικό μέσω 

διαθέταμε, όπως το e-class και το WebEx, και τα καταφέραμε. Για 

τους λόγους αυτούς είναι ένα τεύχος για το οποίο είμαστε πάρα 

πολύ περήφανοι και, παρόλο που αργήσαμε να το 

ολοκληρώσουμε, δείξαμε ότι όλα τα εμπόδια προσπερνιούνται 

όταν υπάρχει θέληση! 

Φίλοι μας, θα θέλαμε πάρα πολύ να περάσουμε από κάθε τάξη 

και να σας το μοιράσουμε, όπως κάναμε πάντα. Αυτή τη φορά 

όμως, θα το διαβάσετε ηλεκτρονικά και ευχόμαστε να τα πούμε 

σύντομα από κοντά! 

Καλή διασκέδαση! 

 
 
 
 
 

 

Μπορείς να δεις την εφημερίδα μας και στο 
site του σχολείου! Εκεί θα βρεις και όλες τις 

ανακοινώσεις  για τις σχολικές μας γιορτές και 
εκδρομές και άλλα πολλά!  

https://blogs.sch.gr/4dimkoryd/ 
αλλά και στο blog που διαθέτει πλέον το 

σχολείο μας όπου θα βρεις δημοσιεύσεις από 
όλους τους δασκάλους μας 

https://schoolpress.sch.gr/4dimkorydtasks/ 

https://blogs.sch.gr/4dimkoryd/
https://schoolpress.sch.gr/4dimkorydtasks/

